
Roşia Montană = final de feng shui românesc… 
 
 

Feng shui („apă şi vînt”, în limba chineză) este un curent greu de încadrat cu 

stricteţe doar în filozofie, sau doar în zona ştiinţelor oculte, ori printre ştiinţele 

naturii, la fel ca geografia sau biologia. Este un amalgam de principii, observaţii 

verificate în secole de experienţă, astrologie, religie şi multe altele. S-au tipărit 

nenumărate cărţi şi articole, există site-uri pe internet, au apărut şi la noi 

specialişti care acordă consultaţii diverse. Majoritatea oamenilor cînd aud de 

feng shui, se gîndesc doar la ceva care te ajută cum să-ţi aranjezi mobila în casă, 

cum să-ţi îmbunătăţeşti confortul în casă ori cum să ţi-o construieşti, ca să nu 

intri în contradicţie cu forţele malefice. La fel ca terapiile naturiste, care de la un 

adevăr indiscutabil au lansat industrii, care mai de care mai fanteziste, la un 

moment dat, aşa şi feng shui-ul, de la multe adevăruri, a explodat în mii de scîntei 

care au luminat sau chiar au incendiat imaginaţia oamenilor. Pentru că şi 

reporterul nostru e om şi lui i-a luat foc o părticică din imaginaţie… 

 
Este greu de alăturat un amalgam de principii ca cele ale feng shui-ului cu tot 

balamucul, care se petrece la Roşia Montană.  Ce, ne apucăm să le dăm sfaturi cum să-şi 
monteze galeriile şi excavatoarele ca să nu intre în conflict unele cu altele? Aiurea! Acolo 
va fi un jaf de scurtă durată, care va stoarce tot ce seamănă cu aurul şi poate fi scos 
repede dintre celelalte pietre fără valoare. După care, la fel ca şi cu Romtelecomul, după 
ce şi-au scos de două-trei ori banii pe investiţie, vor vegeta ani mulţi mimînd că 
investesc, dezvoltă, ecologizează, etc., schimbînd directorii, făcîndu-se că mai scot un 
vagonet sau o cupă de minereu. Iar dacă mai iese un gram de minereu, bun… „dă-l 
încoace că-i al nostru!”.  

Aşa cum toată lumea spune şi bănuieşte, acolo va fi un clar „După noi Potopul!” 
Să fie doar atît? Atîta zbatere „doar” pentru „nişte” aur? Să fie chiar aşa de mult aur încît 
să renteze aîta tămbălău? Dacă cineva are atîţia bani de investit, de ce nu o face în mod 
clasic, aşa cum îi îndeamnă toată lumea. De atunci, scoteau la aur, de se săturau. Dar nu! 
Ei trebuie să radă un munte de pe faţa pămîntului, trebuie să scoată numai şi numai într-
un singur fel. Şi ani de zile de lamentări şi parlamentări, zgomot, politică, scandaluri, 
presă, bani aruncaţi cu ghiotura în achiziţionarea de terenuri şi mituirea mai multor 
funcţionari, oameni importanţi sau doar săteni, poliţişti, miniştrii etc. etc. 

Ar avea vreo legătură cu feng shui? Ce nebunie îi trece reporterului prin cap de îi 
tot dă înainte cu chestiunea asta? Ar fi bine să facem o scurtă paralelă cu întoarcere în 
timp. 

Ce zic chinezii de feng shui 
Literatura chinezească, tradusă şi pe la noi, spune că un împărat a vrut să-l 

cucerească pe un altul. Dar erau la fel de puternici şi nu ar fi făcut decît să-şi irosească 
oamenii în războaie lungi şi inutile. Duşmanul însă, trebuia învins aşa că şi-a chemat 
sfetnicii să-i dea sfaturi. Unul dintre ei, specialist în feng shui, a propus să-l „lucreze” pe 
împăratul duşman, stricîndu-i mai întîi acest echilibru dat de forţele naturii, apoi trupele 
slăbite ale acestuia n-ar mai fi fost greu de cucerit. „Şi cum facem asta?” „Îi vom găuri 
munţii cu galerii, îi vom tăia pădurile şi îi vom schimba cursurile unor rîuri. Îl vom face 
să creadă că este în interesul lui, că va cîştiga minereuri, că va avea mai multă apă să irige 



unele pămînturi mai uscate sau că va obţine pămînturi numai bune pentru agricultură”… 
Şi s-au pus pe lucru. Ani de zile au muncit, pînă au început să se vadă rezultatele: ostaşii 
duşmani erau mai palizi, mai obosiţi, împăratul era mai nervos şi mai puţin echilibrat în 
deciziile sale şi tot aşa, pînă ce au putut fi învinşi fără prea mare luptă.  

 
Ctitoriile epocii de aur, spălate-n feng şi uscate-n shui 
Literatura românească, ne spune că un mare cîrmaci-dibaci a fost sfătuit să mute 

munţii din loc, să mute rîurile, să schimbe şi să dreagă pentru că numai aşa îi va merge lui 
şi poporului său, bine. Şi şi-a tăiat munţii… şi ar mai fi făcut el multe, dar l-a lovit 
…Crăciunul! Că tot nu prea credea el în de-astea. Dar încă nu ştim dacă „împăratul” care 
a reuşit să-l păcălească pe cîrmaciul-dibaciul şi-a atins scopurile !? Că tare s-au iuţit 
lucrările la tăiat păduri şi pustiit locurile din ţara cea fără de cîrmaci-dibaci… 

Se pare că nu. Speculaţiile se pot face pe acolo pe unde am vedea că s-ar scurge 
energiile miraculoase, dacă nu s-ar opri aici, pentru binele românilor. Dincolo de fabule şi 
glumiţe, trebuie să observăm că multe din marile „Ctitorii” ceauşiste au fost inutile nu 
numai din punct de vedere economic ci şi social şi din foarte multe alte perspective. 
Termocentrala de la Crivina (Anina) a fost o aiureală din toate punctele de vedere. Nu 
reiau miile de contra-argumente la necesitatea de a o construi acolo. Am să adaug singura 
justificare care nu a fost observată încă (public) pînă acum, decît de unii „iniţiaţi” (ca să 
nu intru nici aici în amănunte…). Doar aşa se putea justifica tăierea efectivă a unui munte 
întreg şi nivelarea locului, ca şi cînd nu ar fi fost nimic acolo. Adică din raţiuni de 
„ctitorie” şi ia nu mai întrebaţi voi atîta, eee!  

 
De ce? De aia! 
Mulţi dintre conducătorii comunişti ai României, au urît profund Banatul şi 

oamenii de acolo pentru că erau urmaşii coloniştilor europeni, ingineri şi meseriaşi de 
elită veniţi să implementeze vestitele tehnologii care au devenit şcoală de industrie atît 
pentru România cît şi pentru Europa. Şi pentru că erau oameni foarte harnici, culţi, 
inteligenţi dar şi foarte eficienţi şi bogaţi. Pe orice puneau mîna se transforma în „aur”. 
Era cumplit de enervant. Care e cauza, care e reţeta? Au umplut Banatul cu olteni şi 
moldoveni, i-au dus pe bănăţeni în Bărăgan. Cei duşi nu au supravieţuit sau nu au mai 
reuşit să renască. Dar cei aduşi aici, au reuşit să se îmbogăţească, fir-ar ei să fie. Şi a 
apărut explicaţia: feng shui-ul unic în lume, dat de o combinaţie structurală a solului, 
reliefului, poziţia geografică şi mulţi alţi parametri. Pentru a strica echilibrul bănăţenilor, 
dar şi pentru a „devia” binefacerile misterioaselor energii către celelalte zone istorice 
româneşti, s-a hotărît (desigur, după competente şi măiastre consilieri şi planuri 
arhitectonice …ultra-specializate!) să se taie o cale…  

Unii experţi în construcţii ştiu că atît casele, blocurile cît şi marile baraje, au un 
punct în care se concentrează toate energiile, tensiunile şi presiunile construcţiei 
respective. Pentru a demola o astfel de clădire, este suficientă o lovitură bine plasată 
exact în acel punct şi totul se dărîmă de parcă nici n-ar fi fost. Aşa şi cu muntele. Dacă tai 
un vîrf, toate energiile se duc cît colo şi se întorc şi se răsucesc şi se mută mai la deal, mai 
la Nord sau mai la Sud, unde se întîlnesc cu energiile aduse de vreun rîu sau fluviu şi uite 
aşa sunt duse tocmai acolo unde trebuie, în zona care trebuie „îmbunătăţită” subtil, dar 
definitiv.  

 



Efecte secundare 
Doar că planurile din templul arhitecţilor nu a fost chiar aşa de bine ticluit. 

Muntele a fost ras de pe faţa pămîntului, Centrala electrică pe şisturi bituminoase de la 
Crivina a fost construită, iar energiile feng shui au fost şi ele „eliberate”. Au luat-o razna 
prin lume, dar nici gînd să coboare spre Dunăre, să fie duse mai la vale…  S-ar putea 
spune că doar s-au risipit, că s-au diluat către marea Europă, fără să mai fie vreun 
beneficiar concret, uşor de identificat. Cel puţin deocamdată, pentru că asemenea lucruri 
pot fi verificate în timp, de-a lungul mai multor generaţii.  

 
Şi ardelenii ăştia au cam prea mult… 
În acelaşi timp, trebuia creată şi o breşă în zona de sus, cam prin zona Munţilor 

Căliman, pentru că şi moldovenii sufereau de sărăcie. S-a justificat lucrarea cu un mare 
zăcămînt de sulf, cu ceva industrie de prelucrare, locuri de muncă, planuri cincinale etc., 
ctitorii, giganţi ş.a.m.d., le ştiţi prea bine. Dar nici această breşă în lanţul munţilor 
româneşti, nu a dus o îmbunătăţire vizibilă a zonei moldoveneşti sau olteneşti. Sau poate 
a dus, dar nu putem verifica decît abia peste vreo cîteva zeci bune de ani. Ceea ce este 
sigur şi ceea ce vedem cu toţii, dacă există cumva ceva legat de acest sistem feng shui, 
putem observa că toate energiile care ne-au ajutat pînă atunci, s-au întors împotriva 
noastră. Ţara noastră nu mai e a noastră, democraţia mult chiuită la „revoluţie” nu e nici 
măcar cît era înainte, „libertatea” …Doamne fereşte să vorbiţi ceva ce nu convine unui 
potentat, că v-a luat naiba, aşa direct şi pe româneşte. Economia, adică banii, adică toată 
viaţa noastră concretă, a dispărut în tot felul de găuri negre; cultura oamenilor de cultură, 
care au ţinut steagurile revoluţiei s-a dus pe pustii (televiziunile comerciale şi manelele 
sunt orice dar nu cultură!); sănătatea medicilor (singurele personalităţi reale, cunoscute 
pînă-n revoluţie) aflaţi şi ei pe baricade, este leşinată şi chiar în comă şi nu are rost să mai 
pierdem timpul cu amănunte pe care le cunoaştem cu toţii.  

 
Tomata montană în bulion chinezesc 
Aproape că nu am pomenit nimic despre zona din titlu: Roşia Montană. Invit mai 

întîi pe specialiştii în feng shui, apoi pe specialiştii în arhitectură (şi pe faţă şi pe… 
ceilalţi!) şi chiar pe cititorii noştri mai curioşi, să ia o hartă, să vadă unde sunt Munţii 
Căliman, unde este Anina, unde este Roşia Montană şi dacă ar putea să semene cumva cu 
o „breşă”, cu un „dop” cu un „zăgaz de deviere” a unor energii naturale de tipul celor de 
care am tot pomenit în scrierea aceasta. Ar trebui să aveţi şi o viziune de ansamblu, ţinînd 
cont şi de marile întinderi de ape, de izvoarele, rîurile, fluviile şi de marile ansambluri ale 
reliefului din zonă. Extindeţi, incluzînd „mai multă europă”, „un pic de rusie”. Ţineţi cont 
că graniţele politice dintre ţări sunt convenţionale şi nu totdeauna (şi) naturale. Pentru  a 
înţelege feng shui trebuie să vedeţi munţii, cîmpiile, apele, să ţineţi cont că pămîntul se 
învîrteşte spre Est, că frecările, curenţii de aer, polarizarea geo-magnetică Nord-Sud, că 
circuitul apei în natură… La începutul secolului trecut, un asiatic, printre altele şi 
cunoscător al sistemului feng shui, pe numele său Sundar Singh, a „prezis” (de fapt, nu a 
făcut decît să observe!) că România are toate condiţiile pentru a fi un loc important într-
un eventual centru de comandă continentală sau chiar mondială. 

Uşor uşor, începem să înţelegem de ce atîta zbatere, de ce atîtea investiţii şi 
presiuni, de ce atîta insistenţă în această investiţie. Nu este vorba numai despre aur. 
Cineva de la Vest are interes să culeagă ceea ce Pămîntul dă gratis. Iar românii nu ştiu să-



şi păzească. Un lucru uită sau nu iau în calcul nici românii cei ignoranţi şi nici profitorii 
din umbra ocultă. Marele ansamblu al munţilor, apelor, pădurilor, Mării Negre, Dunării şi 
a Deltei sale, în combinaţie cu Munţii Balcanici, la întretăierea curenţilor energetici, 
cosmici şi de care-or mai fi din zona aceasta de continent, au valoare numai în această 
zonă. Cine priveşte superficial, va vedea doar ceea ce chinezii de-acu mii de ani au văzut: 
vîrfuri de munte, ape, colţi de dragon şi altele de acest gen. Mai trebuie luată în calcul şi 
structura solului şi subsolului, apele, cantităţile, sensurile de curgere etc., etc. Doar aici, 
în acest complex natural, în acest loc unic în felul său (mai sunt în lume doar 4-5 
asemenea combinaţii extraordinar de complexe, fiecare unică în felul ei) se poate avea 
maxim de cîştig de pe urma fantasticelor energii aducătoare de bogăţie, putere şi cam tot 
ce-şi doreşte un imperator pentru imperiul său particular.  

 
Veniţi acasă! 
Decît să distrugeţi, mai bine haideţi aici cu tot alaiul şi haremul, mutaţi-vă aici 

baza de operaţiuni şi hai să conduceţi lumea de aici, din aceste locuri. Noi românii, cînd 
vom reuşi să scăpăm de orgoliile de tipul celor inoculate de „geniul din Carpaţi” vom 
reuşi să continuăm să ne vedem de treaba pentru care Dumnezeu ne-a născut pe-aici prin 
aceste locuri: să păzim izvoarele, pădurile, munţii şi tot ceea ce spunea Papa Ioan Paul al 
II-lea cînd a venit la noi în vizită: „Aici este grădina Maicii Domnului”.  

Dragi arhitecţi, calfe şi zidari: decît să furaţi fructe din această grădină, mai bine 
veniţi aici şi trăiţi în ea, bucuraţi-vă de toate fructele, fără frică de Marele Arhitect şi fără 
să fie nevoie să intraţi în contradicţie cu forţele naturii, fie ele feng shui sau cum s-or 
numi. Dar dacă există o „conştiinţă” a naturii, alta, paralelă sau independentă de cea pe 
care toate religiile o atribuie Divinităţii? Dacă prin aceste energii naturale se manifestă o 
parte a voinţei Divine? Merită să riscaţi? Oare nu aţi fi mai în cîştig dacă aţi deveni co-
proprietari constructivi ai acestei grădini?  

Să nu uităm: pentru a stăpîni cu adevărat, trebuie să cunoşti la perfecţie şi să 
înţelegi în profunzime un lucru, un fenomen… Şi pentru aceasta, trebuie să fii prezent în 
mijlocul lui! Veniţi stăpîni ai lumii, acasă, şi deocamdată lăsaţi Roşia Montană aşa cum 
ne-a dat-o Cel ce stăpîneşte cu adevărat şi etern, Destinul Lumii. 

Nima Vlad 
 


